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در حال�ي ك�ه رهبر 

هادی غلامحسینی
  گزارش  یک

معظ�م انقلاب س�ال 
95در رابطه با موضوع 
فيش هاي نجومي عنوان داشتند نبايد موضوع 
فيش هاي نجومي به دست فراموشي سپرده شود 
و باي�د ب�ا عام�لان، برخوردهايي چ�ون عزل و 
بركناري، برگرداندن آنچه از بيت المال به صورت 
نامشروع خارج ش�ده اس�ت و مجازات صورت 
گيرد، روز گذشته مس�ئولان ديوان محاسبات 
مجلس در بهت و حيرت عمومي عنوان داشتند 
پرون�ده فيش ه�اي نجوم�ي بس�ته و هم�ه 
نجومی بگيران هم تبرئه شدند و دو نفر نيز برای 
پس گرفتن حقوق هايشان شکايت كرده اند! اين 
در شرايطي است كه افکار عمومي منتظر انتشار 
نتايج برخوردهاي قضايي با نجومي بگيران بودند. 
رسوایی حقوق  نجومي در سال ۹۵ كار را به آنجا كشاند 
كه روحاني قول داد با بررسي علل و اصلاح قوانين این 
ننگ را پيگيري كند، اما با وجود تكليف قانون برنامه 
براي ایجاد س��امانه حقوق و مزای��اي مدیران هنوز 
اقدامي مشاهده نشده است. ابتداي سال گذشته بود 
كه موضوع فيش هاي نجومي به یك جنجال رسانه اي 
و رسوایي براي بخش دولت تبدیل شد تا جایي كه هر 
روز فيش یكي از مدیران دولتي در خروجي رسانه ها 
قرار مي گرفت و در پي اش دولت عذر خواهي مي كرد 
و بركناري هاي دومينوواري اتفاق مي افتاد، افتضاح 
حقوق هاي نجومي كار را به آنجا رس��اند كه حسن 
روحاني رئيس جمهور به اجبار در این رابطه بيانيه اي 
صادر و به مردم تأكيد كرد، براي مبارزه با فساد و رانت 
در نظام اداري و اقتصادي كوتاه نمی آیيم و با كسی 

در این باره عقد اخوت نبسته ایم. 
  روحانی خطا را پذيرفت

روحاني گفته بود از وزرا خواسته  ام در مورد هرگونه 
پرداخت، به ویژه حقوق و مزای��ا، از بيت المال كه 
ش��امل بودجه كل كش��ور و همه منابع عمومي 
اس��ت، حداكثر دق��ت را صورت دهن��د تا خداي 
ناكرده ریشه هاي تعميق شده بي انضباطي مالي و 
رانت خواري مجدداً از گوشه  اي سربرنياورد و تخلف، 
توجيه نشود. در حالي كه اقدام نجومي بگيران در 
جامعه تقبيح شده بود، سخنگوي دولت به تمجيد 
از برخي نجومي بگيران پرداخت و از آنها به عنوان 
ذخيره هاي انقلاب یاد كرد كه با واكنش هاي تند 

مردم و مسئولان روبه رو شد. 
  بيانات رهبری در مورد فيش های نجومی

رهبر انقلاب سال ۹۵ تعبيرات مهمي درباره حقوق ها 
و برداشت هاي نامتعارف بيان كردند و فرمودند: این 
طور نباشد كه ما سر و صدا كنيم و بعد قضایا را به كلي 
تمام كنيم و به دست فراموشي بسپاریم، این حقوق ها، 
برداشت هاي غيرمنصفانه و ظالمانه از بيت المال است، 
این برداشت ها نامشروع، گناه و خيانت به آرمان هاي 
انقلاب اس��لامي اس��ت، دریافت هاي نامشروع باید 
برگردانده بش��ود و اگر كس��اني بي قانوني كرده اند، 
مجازات بشوند. اگر سوءاس��تفاده از قانون هم شده 

است، باید اینها را از این كار ها بركنار بكنند. 
در همي��ن راس��تا ني��ز رهب��ر انقلاب اس��لامي 
 در ش��هریور ۹۵ ب��ه صراح��ت عنوان داش��تند: 
»از مسئله حقوق هاي نجومي آسان عبور نكنيد و 
به مردم بگویيد كه چه كار كردید، این قضيه مردم 
اعتمادشان ضربه خورده اس��ت. به نظر من براي 
متخلف  اصلاً نباید عذر تراشيد، برخورد هم بایستي 
قاطع باش��د، مخصوص قوه  مجریه هم نيست. در 
همه  قوا و در همه  سازمان ها، همين معنا ساري و 
جاري است، همه باید این را رعایت بكنند. خب، 

قوه مجریه جلوي چشم است و حالا مثلًا بيشتر از 
دیگران گسترده است.«

در واقع رهبر انقلاب در مورد برخورد با عاملان دریافت 
حقوق هاي نجومي، خواستار سه نوع برخورد عزل و 
بركنار كردن، برگرداندن آنچه از بيت المال به صورت 
نامشروع خارج شده است و مجازات شده اند. حتي سال 
گذشته، در پي ارسال نامه معاون اول رئيس جمهور به 
رهبر معظم انقلاب مبني بر درخواس��ت همكاري و 
مشاركت همه دستگاه ها و نهادهاي عمومي كشور با 
دولت در ایجاد انضباط به ویژه در امور مالي و رعایت 
كامل قوانين و مقررات و حركت بر مدار قانون، مقام 
معظم رهبري به نامه دكتر جهانگيري پاس��خ دادند 
كه » كليه دستگاه ها موظفند نسبت به پرداخت هاي 
غيرمتعارف حساسيت نشان دهند و قاطعانه با موارد 
تخلف برخورد كنند. دفتر هم موظف اس��ت ضوابط 
مصوب دولت را در مجموعه هاي وابسته به خود مورد 

توجه و امعان نظر قرار دهد.«
  اصلاح پرداختي ها در بخش عمومي 

در این ميان اطلاعات دریافت��ي »جوان« از برخي 
مجموعه هاي عمومي حاكي از این است كه حقوق و 
پرداخت هاي بيش از 10 ميليون تومان در ماه دیگر 
پرداخت نمي شود، بدین ترتيب دستمزدها در این 

بخش ها از یك رویه واحد برخوردار شده است. 
  نجومي بگيره�ا در دول�ت هن�وز وجود 

دارند؟
حال در شرایطي كه از بخش دولت انتظار مي رفت 
موضوع فيش هاي نجومي را ساماندهي كند واقعاً 
هم اكنون افكار عموم��ي نمي داند پرداختي ها در 
بخش دولت و شركت هاي وابسته به دولت به چه 
شكلي است اما اظهارات علي طيب نيا وزیر دولت 
یازدهم در اواخر س��ال ۹۵ مبن��ي براینكه بخش 

دولت یعني رانت، حقوق هاي نجومي، اضافه نيرو، 
س��فرهاي خارجه و... این نگران��ي را ایجاد كرده 
كه حقوق هاي نجوم��ي همچنان در بخش دولت 

مستدام است. 
  بركناري صفدرحسيني 

يعني پذيرش خطا
از س��وي دیگر ش��نيده مي ش��ود رئيس جمهور 
خ��ود از اتفاقاتي ك��ه در رابطه ب��ا پرداخت ها در 
صندوق هاي توس��عه ملي ش��ده بود كه منجر به 
استعفاي بركنارگونه رئيس و هيئت عامل صندوق 
توس��عه ملي در سال گذشته ش��د، ناراحت بود و 
بدون ش��نيدن هيچ گونه توضيحي ب��ا این افراد 
در مجموعه مذكور قطع هم��كاري كرد كه اقدام 
صحيحي هم بود زیرا اعتبار بخش دولت با موضوع 

فيش هاي نجومي زیر سؤال رفت. 
  خشم عمومي از فيش هاي نجومي

از س��وي دیگر واكنش ها در فض��اي جامعه و به 
ویژه فضاي مجازي از خش��م عمومي در رابطه با 
فيش هاي نجومي حكایت داشت زیرا عموم مردم 
ایران از دستمزد یك تا 2ميليون توماني برخوردار 
هس��تند و باوجود 4تا 7ميليون بيكار در كشور و 
10ميليون فقير مطلق، بي شك جامعه بر نمي تابد 
كه عده اي در بخش دول��ت به نام خدمتگزاري به 
مردم از دس��تمزدهاي نجوم��ي و پرداختي هاي 
نامتعارف برخوردار باشند و همين دیروز نيز وقتي 
خبر تبرئه نجومي بگيران توسط دیوان محاسبات 
در خروجي رس��انه ها قرار گرفت مردم در فضاي 

مجازي به این خبر واكنش هاي تندي داشتند. 
   انتقاد علما به فيش های نجومی

از س��وي دیگر علما در سال گذش��ته همزمان به 
رسانه اي ش��دن مقوله فيش هاي نجومي به این 
موضوع واكنش نشان دادند و خواستار ساماندهي 
نظام پرداخت ه��ا و جب��ران خس��ارت هایي كه 
بيت المال خورده اس��ت، ش��دند و به صراحت از 
مسئولان دولتي خواستند با عوامل پرداخت هاي 
نجومي برخورد كنند. پس از آن برخي مسئولان 
دولتي درص��دد توجيه برآمدن��د و برخي دیگر با 
عذرخواه��ي از مردم با چنين پدی��ده اي برخورد 
كردند كه در نهایت منجر به پيگيري دستگاه ها و 

نهادهاي ناظر و مسئولان قوه قضائيه شد. 
  سامانه حقوق دستمزد به جايی نرسيد

دست آخر مجلس در برنامه شش��م توسعه دولت را 
مكلف كرد براي پيشگيري از چنين اتفاقاتي سامانه 
ثبت حقوق و مزایا راه اندازي كند. براین اساس طبق 
ماده 2۹ قانون برنامه ششم دولت مكلف است طي سال 
اول اجراي قانون برنامه نسبت به راه اندازي سامانه ثبت 
حقوق و مزایا اقدام كند. به نظر مي رس��د مجلس در 
اقدامي راه بروز چنين حوادث ناشایستي را با تصویب 
قانون بسته است و باید وعده مسئولان در اجرا عملياتي 
ش��ود. در همين باره حميدرضا حاجي بابایي رئيس 
كميسيون تلفيق برنامه شش��م مجلس عنوان كرده 
با وجود گذشت پنج ماه از سال جاري تاكنون اقدامي 
براي ایجاد سامانه مذكور گزارش نشده است. در پایان 
باید از رئيس مجلس پرس��يد با تبرئه نجومی بگيران 
چگونه وقایع یكسال گذشته و واكنش ها و اظهارات 

مقامات كشور را توجيه خواهد كرد؟!

هادی غلامحسینی

 ليبرال ها بگذارند حباب قيمت مسكن
تخليه شود  

جالب است اقتصاددان هایي كه ادعاي ليبرال بودنشان مي شود گاهي 
اقدام هاي كمونيس��تي و سوسياليس��تي انجام مي دهند كه انس��ان 
خنده اش مي گيرد؛ وزیري كه مدعي است باید نهادهاي قيمت گذاري 
در اقتصاد چون س��ازمان حمایت حقوق مصرف كننده را حذف كنيم 
چنان با افزایش آپشن و وام تس��هيلات خرید مسكن طي چهار سال 
گذشته مانع از تخليه حباب قيمتي مس��كن در اقتصاد ایران شده كه 

تعجب اهالي آشنا به علم اقتصاد را در پي داشته است. 
همين سال گذش��ته بود كه عباس آخوندي به نهادهاي قيمتگذار در 
اقتصاد حمله كرد و گفت: باید بساط این نهادها را از اقتصاد برچينيم، 
حال باید از وي پرس��يد نظرش در مورد قيمت مسكن چيست؟ و آیا 
افزایش رگباري وام خرید مسكن طي چهار سال گذشته دخالت در امر 

قيمت گذاري و بازار مسكن است یا نيست؟
همه مي دانيم كه تسهيلات خرید مس��كن براي مسكن یك آپشن به 
شمار مي رود و مي تواند روي قيمت مس��كن اثر بگذارد و مانع از افت 
قيمت مسكن در دوره ركود شود، اما با افزایش وام خرید مسكن در چهار 
سال گذشته قيمت مسكن در ركود بازار مسكن به نوعي در یك سطحي 
ثابت نگه داشته شده، این در حالي اس��ت كه اگر نبود این افزایش پي 
در پي وام خرید مس��كن، بي شك قيمت مس��كن با تعدیل هاي 20 تا 
40درصدي روبه رو مي شد و بازار بعد از تخليه حباب مسكن به حركت 

صحيح خروج از ركود خود ادامه مي داد. 
بخش مسكن ایران با وجودي كه ارزش قابل ملاحظه اي از دارایي مردم 
ایران را به خود اختصاص مي دهد و به قول وزیر راه و شهرسازي فقط 
4۵0ميليارد دلار )معادل سه برابر ارزش بورس تهران( خانه خالي وجود 
دارد، منتها هنوز از یك سامانه ساده و معمولي براي ارائه اطلاعات بخش 
زمين و ساختمان با هر نوع كاربري محروم است، از این رو تحليل هاي 
پيرامون این بخش عموماً ناقص و مبتني بر نفع شخصي است و واقعيت 
این بخش ركود پنج ساله و نرخ رشد منفي 40 درصدي در دولت یازدهم 
است. »مسكن از ركود خارج مي شود، مسكن بخرید« این ادعایي است 
كه پنج سال است برخي مسئولان مطرح مي كنند و باز هم مي بينيم كه 
مس��كن طولاني ترین و عميق ترین ركود تاریخ 100 ساله خود را طي 
مي كند، به طوري كه نرخ رشد منفي چهار س��اله اخير كشور بيش از 
40درصد بوده است، حال تصور كنيد صدها صنایع وابسته و مشاغل 

پسين و پيشين وابسته به ساختمان چه حال و روزي دارند. 
رفتار مسئولان و بخش هاي ذي نفع حوزه مسكن در پنج سال اخير به 
گونه اي بوده است كه موجب سردرگمي مردم شده است و افكار عمومي 
از خود مي پرسد چرا طي پنج سال اخير مسئولان تحليل هاي غلط انداز 
در رابطه به مس��كن به مردم داده اند و وضعيت حقيقي بخش زمين و 

ساختمان چرا از مردم پنهان نگه داشته مي شود. 
بازار مسكن بازاري نيس��ت كه با پمپاژ خبري و اظهار نظرهاي مثبت 
مبني بر بهبود اوضاع یا خروج از ركود و... بتوان آن را از ركود درآورد و 
تحليل هایي كه پيرامون این حوزه مي ش��ود نيز عموم غيركارشناسي 
است و رشد منفي 40 درصد بخش س��اختمان در عرض چهار سال و 
ركود بيش از پنج ساله این بخش از اقتصاد ایران نشان از بحران در بخش 

ساختمان اقتصاد ایران دارد. 
هم اكنون حدود 3 ميليون مسكن خالي در ایران وجود دارد كه عموماً 
متعلق به بانك ها و هلدینگ هاي قوي در كش��ور است و این دارایي ها 
به دليل ركود بخش مسكن و ضعف مالي مردم اصلًا فروش نمي رود و 
اندك معاملاتي هم كه در حوزه ساختمان صورت مي گيرد مربوط به 

خانه هاي ارزان قيمت و كوچك و اجاره نشيني است. 
در این ميان با توجه به اینكه رشد منفي بخش ساختمان در چهار سال 
اخير بيش از 40 درصد بوده، بدین ترتي��ب باید پذیرفت كه اوضاع در 
بخش مسكن بحراني اس��ت و نياز به اصلاح قيمت هاي كاذب مسكن 
در حد بيش از 2 تا 40 درصد است و تا قيمت ها اصلاح نشود و با تقاضا 

تناسب پيدا نكند، خروج مسكن از ركود اتفاق نخواهد افتاد.

پروژه پاكسازی ذهن مردم از فيش های نجومی بعد از يک سال نقد و تحليل و اظهارنظر

مجلس نجومي ها را تبرئه و طلبكار کرد!

در حال�ي ت�ا پاي�ان س�ال 9۶ هيچ خ�ودروي 
تک ستاره اي نبايد در سبد توليدي شركت هاي 
خودروسازي كشور باشد كه شركت ها هنوز در 
مقام عمل تغيي�ري در كيفيت محصولات خود 
نداده اند. بررس�ي جدول كيفي�ت خودروهاي 
توليدي در مردادماه نشان مي دهد خودروهاي 
پرتي�راژي مانن�د پرايد، تيب�ا، پ�ژو 4۰5، پژو 
پارس و س�اينا همچنان در پايين ترين س�طح 
كيفي توليد مي ش�وند و در اين ش�رايط شاهد 
افت كيفي�ت تيبا نس�بت به تولي�دات تيرماه 
نيز هس�تيم. به نظر مي رس�د مش�کلات مالي 
خودروسازان و پرداخت سود تسهيلات بانکي 
به حدي عرصه را تنگ كرده كه ش�عار افزايش 
كيفيت كاملًا فراموش شده و فعالان اين صنعت 
تلاش مي كنن�د كميت را ف�داي كيفيت كنند. 
خودرو سازي ایران دومين شاخه مهم اقتصاد ملي، 
بعد از صنعت نفت و گاز به حساب مي آید. در سال 
200۹ كشور ایران به عنوان دوازدهمين توليد كننده 
بزرگ جهاني خودرو شناخته شد. در حال حاضر 3۹ 
واحد توليدي در زمينه خودروسازي فعاليت مي كنند 
كه مهم ترین آنها شركت سایپا و ایران خودرو است. 
صنعت خودرو در كش��ور ما لكوموتيو رشد صنایع 
دیگر است، به طوري كه 60 رشته صنعتي دیگر با 
صنعت خودرو مرتبط هستند و صنعت خودرو سهم 
۹۹ درصدي را در صنعت كش��ور داراست و حدود 
700 هزار نفر در این صنعت مشغول به كارهستند 
اما این صنعت سودآور با چالش هایي ریشه اي مواجه 
اس��ت كه همراه تمامي دولت ها بوده و چاره اي نيز 

براي آن اندیشيده نشده است. 
به گفته برخي كارشناسان صنعت خودروي ایران از 
ابتدا بر پایه خودروساز شدن بنا نشده بود بلكه هدف 
صرفاً مونتاژ بوده، این در شرایطي است كه حركت 
به س��مت خودروساز ش��دن یا توليد خودروهاي 
رقابت پذی��ر در عرصه جهان��ي از جمل��ه آمال و 
آرزوهاي دست اندركاران یا مسئولان صنعتي در 
هر دوره اي از دولت بوده است اما این آرزو هميشه 

در همين ح��د باقي مانده چراكه رس��يدن به این 
آرزو هيچ گاه با عملكرد سياستگذاران این صنعت 
همخواني نداش��ته اس��ت.  نتيجه عملكردها نيز 
مشخص اس��ت، به طوري كه برخي خودروسازان 
ما هم اكنون مونتاژكننده بس��ياري از محصولات 
چيني، كره اي یا فرانس��وي ش��ده اند، بنابراین به 
نظر مي رسد خودروساز ش��دن به معناي آنچه در 
كش��ور كره اتفاق افتاد الزاماتي دارد كه متأسفانه 
دولت ها قادر به پذیرش ریسك آن نيستند. یكي 
از ای��ن الزامات تحقق خصوصي س��ازي به معناي 
واقعي در شركت هاي خودروساز است كه دولت ها 
خيلي از این امر تمكي��ن نمي كنند و علاقه مند به 

سياستگذاري در صنعت یادشده هستند. 
اما چالش دیگري كه دولت ها در صنعت خودرو با 
آن مواجه هستند توليد محصولات عمدتاً قدیمي 
اس��ت كه از كيفيت جهاني نيز برخوردار نيستند، 
همين مسئله منجر به آن شده كه توليدات داخلي 
تنها مصرف داخلي داشته باشند و صادرات محور 
نباشند. در این مورد دولت ها به دليل كمبود منابع 
مالي واحدهاي توليدكننده خودرو، تلاشي براي 
خروج این خودروها از خطوط توليد خودروسازها 
نمي كنند چراكه نگران تبعات حذف آنها هستند. 

كيفيت محصولات داخلي هميشه جزو انتقادات 
مصرف كنندگان بوده حال آنك��ه به دليل انحصار 
صنعت خودرو، مش��تریان در ایران چ��اره اي جز 
پذیرش آن ندارند، بنابراین چالش كيفيت همراه 
دولت بعدي نيز خواهد بود. از سویي حمایت دولت 
از خودروسازان چه در قالب حمایت هاي تعرفه اي 
یا ارائه تسهيلات به مشتریان براي خرید محصولات 
داخلي مشكلاتي را براي دولت ها ایجاد كرده و مانع 
از توسعه این صنعت و توليد محصولات رقابت پذیر 
شده اس��ت، بنابراین باید در دولت دو ازدهم مرز 
این حمایت ها مش��خص ش��ود تا به مانعي براي 
پيش��رفت صنعت خودرو تبدیل نشود. همچنين 
تداوم سرمایه گذاري خارجي در بخش خودرو كه 
با روي كار آمدن دول��ت یازدهم كليد خورد نيز از 

جمله چالش هاي دولت بعدي است چراكه مشخص 
نيست این سرمایه گذاري همچنان ادامه دار باشد. 
بررس��ي صنعت خودرو طي س��ال هاي گذش��ته 
نش��ان مي دهد توليدكنندگان خ��ودرو به دليل 
اعم��ال تحریم ها و تش��دید آنها در س��ال 13۹1 
ب��ا چالش هاي ج��دي مواجه بود ه اند ك��ه یكي از 
عمده ترین چالش ها، خروج شركت هاي خودروساز 
خارجي از كشور و آس��يب دیدن خطوط توليد به 
دليل نبود قطعات مورد نياز بود. با وجود این دولت 
یازدهم توانس��ت از طریق جایگزین كردن منابع 
جدید بار دیگر خطوط توليد شركت هاي خودروساز 
را راه اندازي كند، به طوري كه همين موضوع موجب 
شد توليد خودرو در سال 13۹3 با رشد ۵0 درصد 
مواجه ش��ود. بدین ترتيب در حالي دولت یازدهم 
گام هاي مؤثري در توسعه صنعت خودرو برداشت 
كه برخ��ي از چالش هاي این صنع��ت همچنان با 
دولت دوازدهم همراه خواهد بود؛ چالش هایي كه 
باید به طور ریشه اي حل شود تا بتواند مسير توسعه 

این صنعت را هموار كند. 
  عدم افزاي�ش كيفيت، همراه هميش�گي 

صنعت خودرو 
براساس گزارش شركت بازرسي استاندارد كيفيت 
ایران، مرداد ماه امسال 100 هزار و ۵6۵ دستگاه 
خودرو در كش��ور توليد شد كه ۹۹ درصد از حجم 
این توليدات به خودروهاي گروه سبك و یك درصد 
دیگر به خودروهاي گروه سنگين اختصاص دارد. 
خودروهاي توليدي كش��ور در این ماه شامل 4۹ 
مدل خودرو درگروه س��بك و شش مدل در گروه 
سنگين است. در بخش سواري، در سطح قيمتي 
1 خودروهاي نيومزدا 3 و گرند ویتارا، در س��طح 
قيمتي 2 خودروهاي هيونداي I20 و كيا سراتو، در 
سطح قيمتي 3 خودروي هيونداي I10 و در سطح 
قيمتي 4 خودروهاي رنو ساندرو، تندر۹0 اتوماتيك 
پلاس، تندر ۹0 اتوماتيك و پژو 207 اتوماتيك و 
پارس تندر با اخذ 4 ستاره كيفي بالاترین كيفيت 
خودروهاي توليدي ساخت داخل را در این ماه به 

خود اختصاص دادند. 
براس��اس این گزارش، س��مند تبریز، پژو 40۵ 
خراس��ان، پژو پارس، پژو پارس مازندران، پژو 
پارس فارس، ساینا، تيبا 2، تيبا، ام وي ام 110 
مدل اس، سایپا 111، سایپا 132 و 131و سایپا 
131 پارس خودرو همچنان در جرگه  خودروهاي 

تك ستاره قرار دارند. 
توليد ای��ن خودروه��اي تك س��تاره و عدم تغيير 
كيفيت آنها در حالي توس��ط خودروسازان انجام 
مي شود كه بنا بر اعلام مدیرعامل شركت بازرسي 
كيفيت و اس��تاندارد ایران »براس��اس سياس��ت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از پایان س��ال ۹6 
هيچ خودروي تك س��تاره اي نباید توليد شود.« با 
توجه به اینكه فقط شش ماه تا پایان ضرب الاجل 
خودروسازان زمان باقي است، به نظر مي رسد مانند 
سال هاي گذشته نيز این مهلت مجدداً تمدید شود 
و خودروس��ازان بار دیگر به دلایلي كه ذكر شد از 
دولت امتياز بگيرند و رش��د كيفيت را به سال ۹7 
موكول كنند. به گفته كارشناسان ادامه این روند 
براي صنعت خودرو زنگ خطري است كه ممكن 
است شش ماه یا یك سال دیگر به صدا درآید، زیرا 
توليدات بي كيفيت در كنار واردات خودروهایي كه 
وارداتچيان بر سر آن بحث و جدل دارند، این بازار 
را تهدید مي كند و خودروسازان چاره اي جز به روز 
كردن محصولات و كاهش قيمت ندارند. به گفته 
كارشناسان بازار سرمایه، خودروسازان براي حفظ 
بازار و جلوگيري از كاهش قيمت س��هام به شدت 
روي اخبار منتشره تسلط دارند و تلاش مي كنند 
اخبار منفي عليه این صنعت منتش��ر نشود، چرا 
كه تغيير سهام صنعت خودرو بسياري از صنایع را 
تحت الشعاع قرار مي دهد. به گفته این كارشناسان 
خودروسازان كش��ور به دليل بدهي بالایي كه به 
سيس��تم بانكي دارند، افزایش توليدشان منجر به 
افزایش سودآوري نمي شود، چراكه بدهي كلاني به 
بانك ها دارند و مجبورند سود وام هاي اخذ شده شان 

را از محل افزایش توليد بپردازند.

چالش هاي صنعت خودرو در دولت دوازدهم 

توليد خودروهاي پرتيراژ با پايين ترين كيفيت همچنان ادامه دارد

 آخوندي بازهم با سياست ناکارآمد وام 
به جنگ رکود مسكن مي رود

گويا عباس آخوندي هيچ بحث�ي در رابطه با قيمت هاي مس�کن 
ندارد و در ش�رايطي كه طي چهار سال گذش�ته سياست افزايش 
چند باره تسهيلات خريد مسکن نتوانس�ت تغييري در وضعيت 
ركودي بخش مس�کن ايجاد كن�د، باز هم قرار اس�ت سياس�ت 
تقويت تقاضا در حوزه حاشيه نشيني، بافت فرسوده، خانه اولي ها 
و گروه ه�اي كم درآمد دنبال ش�ود تا اي�ن متقاضي�ان غيرمؤثر 
مس�کن با وام بانکي ب�ه متقاضيان مؤث�ر تبديل ش�وند، اين در 
حالي اس�ت كه به جاي پر ك�ردن فاصله تقاضا با قيمت مس�کن 
با وام بانکي بايد قيمت هاي كاذب مس�کن از حباب خالي ش�ود. 
نكته جالب در دفاعيات حسن روحاني از وزراي كابينه دوازدهم این 
بود كه در ابتدا خودش به سياست هاي مس��كني عباس آخوندي در 
دولت یازدهم تاخ��ت و تصریح كرد كه باید روي بافت هاي فرس��وده 
سرمایه گذاري مي ش��د اما در عمل طي چهار س��ال اخير دیدیم كه 
وزارت راه بدون اینكه هيچ گونه طرح مس��كني اج��را كند، فقط وام 
خرید مس��كن را چند برابر كرد، در این بين چون عموم مردم جامعه 
درآمد لازم را براي اخذ وام و پرداخت اقس��اط نداشتند، تغييري در 
بخش مسكن رخ نداد و حالا به نظر مي رس��د وزارت راه تغييراتي در 

سياست هایش باید بدهد. 
وزیر راه و شهرس��ازي با اش��اره به اینكه تمركز دولت بر تقویت بخش 
تقاضاس��ت، حاشيه نش��ين ها، بافت هاي فرس��وده، خان��ه اولي ه��ا و 
گروه هاي كم درآمد را چهار گروه هدف در حوزه مس��كن معرفي كرد 
و گفت: مس��كن حاشيه نش��ين ها با جمعيت ح��دود 11 ميليون نفر، 
بافت هاي فرس��وده با س��اكنان حدود ۸ ميليون نف��ري و در مجموع 

1۹ميليون نفر جمعيت هدف این دو حوزه را شامل مي شود. 
عباس آخوندي درباره برنامه هاي دول��ت دوازدهم براي خداحافظي 
با ركود در بازار مس��كن گفت: نقد عمده اي كه ما به بحث مسكن مهر 
داشتيم این بود كه مسكن مهر نتوانست مسئله و مشكل حاشيه نشينان 
را حل كند و مشكل آنها سر جاي خود باقي ماند. سؤال اینجاست كه 
آیا مي شود مسئله بافت هاي فرسوده مركز شهر تهران، مشهد، اصفهان 
و شيراز را در بيابان ها حل كرد؟ كه پاسخ قطعاً منفي است چراكه باید 

مشكل بافت فرسوده را در خود بافت فرسوده حل كرد. 
وي ادامه داد: اگر بخواهيم واقعي حرف بزنيم باید به این موضوع توجه 
كنيم كه 1۹ ميليون نفري كه در بافت هاي فرسوده و حاشيه اي ساكن 
هستند در 2 هزار و 700 محله در كش��ور زندگي مي كنند و باید این 
موضوع را محله به محله مورد بازآفریني شهري قرار داد چراكه هر محله 
ویژگي خاص خودش را دارد به این معنا كه مس��ئله محله سيروس با 

جوادیه و مسگرآباد در تهران متفاوت است. 
   اعطاي تسهيلات بانکي با سود ۸ درصد 

به ساكنان بافت هاي فرسوده
وزیر راه و شهرسازي اظهار داشت: در شهرستان ها نيز همين گونه است 
و ساكنان این محلات باید از جهت مالي توانمند شوند تا بتوانند خانه 
بهتري براي خود بس��ازند كه براي این افراد تسهيلات ۸ درصدي در 
نظر گرفته شده كه در شرایط دشوار و با این نرخ هاي بالاي سود بانكي 

تسهيلات بسيار ارزان قيمتي است. 
عض��و كابينه دول��ت دوازدهم در ادامه خاطرنش��ان كرد: یك س��تاد 
بازآفریني در پایتخت، مراكز استان ها و شهرستان ها ایجاد شده است. 

  22۰ هزار خانوار از طرح صندوق پس انداز يکم 
استفاده كردند

وي افزود: در خصوص مسكن خانه اولي ها طرح صندوق پس انداز یكم را 
اجرا كردیم كه اتفاقاً با استقبال بسيار خوبي مواجه شده است و آمارها 
نشان مي دهد بيش از 220 هزار خانوار از این طرح استفاده و پس انداز 
كردند و در برابر هر پس اندازي تسهيلات تضميني است، یعني بانك 

موظف به ارائه تحصيلات است. 
آخوندي ادامه داد: این افراد كس��اني هس��تند كه وارد بازار مي شوند 
و قدرت خرید خوب��ي دارد، یعني ی��ك زوج در تهران ق��درت خرید 
160 ميليون توماني پيدا مي كند كه این مبلغ قب��ل از دولت یازدهم 
20 ميليون تومان بود و در مراكز استان ها نيز افراد 120 ميليون تومان 

قدرت خرید پيدا مي كنند. 
وي تأكيد كرد: به نظر مي رس��د این دو طرح یعني حل مس��ئله خانه 
اولي ها و بازسازي بافت هاي ناكارآمد ش��هري و حاشيه اي، به بخش 

مسكن رونق مي بخشد. 
در این بين به خوبي از اظهارات آخوندي مش��خص است كه وي اصلًا 
بحثي روي قيمت مس��كن ندارد و بر این باور اس��ت ك��ه باید تبدیل 
تقاضاي غيرمؤثر در بخش مسكن به تقاضاي مؤثر با تسهيلات بانكي 
انجام گيرد، حال آنكه قيمت هاي كنوني مسكن آنقدر كاذب است كه 
حتي بانك ها با پرداخت وام هم نمي توانند تغييري در تقاضاي مسكن 
ایجاد كنند و اصلي ترین مش��كل این اس��ت كه عموم م��ردم درآمد 

چنداني براي خرید مسكن حتي با وام 100ميليوني ندارند. 
------------------------------------------------------

سكه و دلار صعودی شد  
ب�ا ادام�ه دار ش�دن نوس�ان هاي ب�ازار ارز و س�که انس�ان 
كم ك�م ي�اد نوس�ان هاي س�ال 91 ب�ازار مي افت�د، ب�ا 
اي�ن تف�اوت ك�ه آن دوران، دوران تحري�م ب�ود و ه�م 
اكن�ون دوران پس�اتحريم و تواف�ق هس�ته اي برج�ام. 
طي دو هفته اخير شاهد گران شدن دلار و سكه در بازار ها بودیم، این 
در حالي است كه كاهش نرخ سود اتفاقي است كه گفته مي شود بازارها 
را تحت تأثير قرار داده اس��ت. در 12 روز گذشته دلار ۵0 تومان، سكه 
۵4 هزار تومان، نيم س��كه 3۵ هزار تومان و ربع سكه 21 هزار تومان 

گران شده اند. 
  سکوت منفعلانه سيف در برابر گراني سکه و دلار!

در 12 روز گذشته دلار ۵0 تومان، س��كه ۵4 هزار تومان، نيم 
سكه 3۵ هزار تومان و ربع سكه 21 هزار تومان گران شده اند. 
گراني سكه و دلار در 12 روز اخير كه بخشنامه كاهش نرخ سود 
بانكي از سوي بانك مركزي ابلاغ ش��ده، اتفاق افتاده و ولي الله 
س��يف رئيس كل بانك مركزي تاكنون اظه��ار نظري در این 

زمينه نكرده است. 
گفتني است سيف تاكنون به هيچ كدام از مدیران ارشد بانك مركزي در 
مورد اظهار نظر در خصوص تأثير كاهش نرخ سود سپرده هاي بانكي بر 

بازار سكه و دلار اجازه نداده است!
بازار طلا و سكه همچنان در شيب صعود قيمت است، به طوري كه یك 
ميليون و 261 هزار تومان فروخته مي شود كه بالاترین قيمت را طي 
پنج سال گذشته ثبت كرده اس��ت. همچنين هر گرم طلاي 1۸ عيار 
بيش از 126 هزار تومان قيمت دارد كه ركورد بي س��ابقه اي در مدت 

مذكور براي این نوع طلا حساب مي شود. 
 قيمت ها در بازار طلا از حدود دو هفته گذشته تاكنون همچنان به روند 
افزایشي خود ادامه مي دهد، به گونه اي كه هر گرم طلاي 1۸ عيار در 

بازار با قيمت بيش از 126 هزار تومان فروخته شد. 
بازار طلا از اواخر مرداد ماه با شيب افزایشي قيمت ها همراه شده 
است. هر گرم طلاي 1۸ عيار در آخرین روز مرداد ماه حدود 11۸ 
هزار تومان قيمت داشت و در روزهاي ابتدایي شهریور به حدود 

121 هزار تومان رسيد. 
در روزهاي بعدي این شيب صعودي ادامه یافت و در نهم شهریور 
با قيمت بيش از 123 هزار تومان فروخته ش��د. ركوردش��كني 
طلا در روزهاي بعد نيز ادامه یافت و ش��نبه گرمي بيش از 12۵ 
هزار تومان داد و ستد ش��د و دیروز هم بيش از 126 هزار تومان 

قيمت داشت.

 چرا صادركنندگان ايراني
بازارهاي روسيه و قطر را از دست دادند؟

فعالان اقتصادي: قطري ها به هيئت تجاري 
ايران ويزا ندادند

فع�الان اقتص�ادي ب�ا تش�ريح مش�کلات ص�ادرات اي�ران ب�ه 
قط�ر و روس�يه، عمده تري�ن موض�وع را عدم ام�کان نق�ل و 
انتقال پول ب�ه داخل كش�ور و صدور وي�زا از س�وي قطري ها به 
هيئت ه�اي ايراني و نداش�تن پيمان ارزي با روس�يه دانس�تند. 
اولویت امسال دولت، حمایت از توليد صادرات محور است و دولتمردان 
تأكيد بسياري بر رشد و توس��عه صادرات دارند. براس��اس آمار چهار 
ماهه امس��ال گمرك، ميزان صادرات غير نفتي نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذش��ته 11 درصد كاهش یافته و به رق��م 13/۵ ميليارد دلار 
رسيده است، از این رو فعالان صنعتي درنشست خبري روز گذشته از 
مشكلات تجار ایراني در بازار عراق، روسيه و قطر سخن گفتند و اعلام 
كردند هدف گذاري صادرات به عهده ما صادركنندگان نيس��ت بلكه 
ما فقط مي توانيم مش��كلات را بيان و تعریف كنيم و سياستگذاران و 

اجراكنندگان باید براي حل آن تصميم گيري كنند. 
فرشچيان اظهار داشت: طي صحبت هایي كه با بانك مركزي انجام دادیم 
بيان شد كه مشكل اصلي صادركنندگان پرداخت هاست و اگر پرداخت ها 
تسهيل شود ما هم مي توانيم صادرات به روس��يه انجام دهيم. وي افزود: 
مش��كل ما در برقراري ارتباطات تجاري با روس��يه این ب��ود كه به دليل 
تحریم ها نه ایراني ها مي توانستند نقل و انتقال پول انجام دهند و نه روس ها 
مي توانستند این كار را انجام دهند و این مسائل و مشكلات عميق تر از آن 
است كه صادركنندگان بتوانند مشكلات را حل كنند. نایب رئيس انجمن 
صادركنندگان نمونه با بيان اینكه دولت به خواسته هاي ما صادركنندگان 
توجه نمي كند، گفت: بعد از تحریم هایي كه اتحادیه اروپا بر بازار روسيه 
اعمال كرد، بازار روسيه براي سومين بار در اختيار ایران قرار گرفت اما ما 
نتوانسيم از این بازاري كه فرصت صادرات كالاهایي مثل خشكبار، ميوه و 
سبزیجات را به آنجا داشتيم، استفاده كنيم و دليلش آن بود كه ما نتوانستيم 

دولت را توجيه كنيم كه پرداخت دوجانبه بين روبل و ریال برقرار شود. 
وي در مورد از دست رفتن بازار قطر هم اظهار داشت: وقتي كه قطري ها 
به ایراني ه��ا ویزا نمي دهن��د، صادركنندگان چگون��ه مي توانند براي 
صادرات در بازارهاي آنها حضور یابند. وقتي شرایط اقتصادي و سياسي 
مهيا نباشد، نمي توان كار انجام داد. وقتي استاندارد هاي لازم در كشور 
خودمان براي معاملات در بازار كش��ورهاي دیگر تعریف نشده است، 
چگونه بخش خصوصي مي تواند كار كند. وي افزود: بخش خصوصي به 
دنبال یارانه و اینگونه مسائل نيست بلكه ما مي گویيم با قوانين و وسایل 

30 سال قبل نمي توان صادرات كرد و باید قوانين به روز شود. 
رئيس انجمن صادركنندگان نمونه در تش��ریح دلایل شكل گيري این 
انجمن گفت: تدوین هر گونه اس��تراتژي در بخش صنعت و كشاورزي 
باید با نگاه توسعه صادرات شكل گيرد و البته صادركنندگان با هم رقابت 
منفي نداشته باشند، به این معنا كه در قالب كنسرسيوم و هلدینگ وارد 
بازارهاي هدف ش��وند. ابراهيم جميلي افزود: در كوتاه مدت نمي توان 
معجزه كرد اما در بلندمدت مي توان اثرگذار بود، مشروط به اینكه اجزاي 
مختلف دولت نيز همكاري لازم را در این زمينه داشته باشند به نحوي 
كه با كاهش نرخ سود، نرخ بهره تسهيلات نيز كاهش یافته و بانك ها در 

تأمين مالي صادركنندگان همكاري لازم را داشته باشند.
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